



The Canadian Political Science Association

BULLETIN

Association canadienne de science politique

Volume XXV:1 (May/mai 1996)

Échange d'idées sur l'en enseignement / Teaching Exchange
The State of the Discipline / L'état de la discipline
La recherche / Research in Political Science
Annual Reports / Rapports annuels

- Éditeur/ Publisher** Association canadienne de science politique
The Canadian Political Science Association
- Editor/Directeur** David Siegel
Department of Politics
Brock University
St. Catharines, Ontario L2S 3A1
Telephone: 905-688-5550, ext. 3789
Fax: 905-684-2277
E-mail: dsiegel@spartan.ac.brocku.ca
- Directrice adjointe/
Associate Editor** Claire Turenne Sjolander
Département de science politique
Université d'Ottawa
Ottawa, Ontario K1N 6N5
Telephone: 613-562-5800, poste 1582
Fax: 613-562-5106
Courrier électronique: cturenne@aix1.uottawa.ca
- Information/Renseignements:**
ACSP/CPSA
Telephone: 613-564-4026
Fax: 613-230-2746
E-mail: cpsa@csse.ca

FROM THE EDITOR/LE MOT DU DIRECTEUR

This is the second issue of the *Bulletin* that Claire Turenne Sjolander and I have edited, and the changes continue. In this issue, we have begun a new recurring feature entitled "Teaching Exchange." People who know me know that this has been a long-time interest of mine, and it is a topic that should be of interest to all of us in the profession. We should be innovating continually in delivering our courses. With the explosion of new technology, there are many opportunities for using new approaches to teaching. We would welcome suggestions from you on topics you would like to see discussed.

Any publication like the *Bulletin* is only as good as its contributors. We have had a steady flow of information from people about news of the departments, new publications, etc. However, we are always looking for interesting articles. We particularly invite people to contribute to the recurring features on "The Practice of Political Science" and "Teaching Exchange."

I would like to extend my sincere thanks to Christine Czapnick for her assistance in the preparation of the first two issues of the *Bulletin* which I have edited. I asked her to do this because I knew of her reputation as an excellent undergraduate and then graduate student at Brock. She has taken a great deal of initiative in recasting the "In the Journals" feature and she has provided all sorts of other valuable editorial assistance. Thanks, Christine.

C'est le deuxième numéro du Bulletin publié sous la direction de Claire Turenne Sjolander et de moi-même et voici d'autres changements! Dans ce numéro, nous lançons une rubrique «Échange d'idées sur l'enseignement». Les gens qui me connaissent savent que je m'intéresse à cette question depuis toujours; c'est d'ailleurs un sujet clé pour nous tous qui sommes dans la profession. Nous devrions être continuellement en train d'innover dans la prestation de nos cours. Avec l'évolution ultra-rapide de la technologie, nous avons de nombreuses occasions d'utiliser de nouvelles approches pédagogiques. Vos suggestions sur des sujets que vous aimeriez voir abordés sont les bienvenues.

La qualité de toute publication comme ce Bulletin tient à la qualité de ses collaborateurs. Nous recevons constamment des informations au sujet de ce qui se passe dans les départements, des choses qui sont publiées, etc. Nous sommes toutefois toujours à l'affût d'articles intéressants. Nous vous invitons tout particulièrement à nous soumettre des articles pour les rubriques qui reviennent de numéro en numéro comme «La pratique de la science politique» et «L'enseignement de la science politique».

Je tiens à remercier vivement Christine Czapnick qui m'a aidé à préparer les deux premiers numéros du Bulletin pour lesquels j'ai assumé la direction. J'ai fait appel à elle à cause de son excellente réputation à titre d'étudiante de premier cycle, puis des cycles supérieurs à Brock. Pleine d'initiative, elle a repensé la rubrique «Dans les revues» en plus de me seconder dans mon travail de rédacteur. Merci, Christine.

David Siegel
Editor

CONTENTS/SOMMAIRE

FROM THE PRESIDENT/LE MOT DU PRESIDENT	2
L'ENSEIGNEMENT DE LA SCIENCE POLITIQUE/TEACHING EXCHANGE	
David Siegel	3
RESEARCH IN POLITICAL SCIENCE/LA RECHERCHE	5
THE STATE OF THE DISCIPLINE/L'ÉTAT DE LA DISCIPLINE	
Public Administration, Ken Rasmussen	9
PROCÈS-VERBAL/MINUTES AND PROCEEDINGS	13
ANNUAL REPORTS/RAPPORTS ANNUELS	16
LE DÉPARTEMENT HÔTE/OUR HOST DEPARTMENT	
Dan Madar	25
DANS LES DÉPARTEMENTS/AROUND THE DEPARTMENTS	26
JOB OPPORTUNITIES/OFFRES D'EMPLOI	28
RENCONTRES SCIENTIFIQUES/SCIENTIFIC MEETINGS	28
IN THE JOURNALS/DANS LES REVUES	28
ANNONCES DIVERSES/ANNOUNCEMENTS	31
CPSA WWW HOMEPAGE	32
THE FEDERATION/LA FÉDÉRATION	32
RECENT THESES/THÈSES DÉPOSÉES RÉCEMMENT	37
PUBLICATIONS RÉCENTES/RECENT PUBLICATIONS	38

FROM THE PRESIDENT/ LE MOT DU PRÉSIDENT

Peter Aucoin

Le bon fonctionnement de notre association dépend largement du travail de notre secrétaire de direction. Cette année, nous devons beaucoup à deux personnes fort compétentes, Michelle Hopkins et John Armstrong. Michelle a été, durant une partie de l'année, en congé de maternité; elle a en effet donné naissance à un beau petit fils. John, qui est adjoint administratif du Programme de stages parlementaires, a remplacé Michelle pendant son absence. Je les remercie tous les deux pour leur excellent travail et j'offre, bien sûr, toutes mes félicitations à Michelle. Notre secrétaire-trésorier, Gary O'Brien, a continué à veiller à notre santé financière; nous lui sommes reconnaissants de sa gestion avisée qui nous permet d'afficher une balance excédentaire. C'est un tour de force compte tenu de la réduction des subsides que verse le gouvernement fédéral à des associations comme la nôtre pour leurs activités administratives et leurs programmes.

Notre Programme de stages parlementaires et notre Programme de stage à l'Assemblée législative de l'Ontario ont chacun connu une année couronnée de succès sous l'habile direction de Clinton Archibald et de Robert Williams respectivement. Nous tenons à leur exprimer notre gratitude pour avoir vu au maintien des normes d'excellence dans la mise en oeuvre de ces initiatives.

Cette année, le bureau de direction a nommé une nouvelle équipe de rédaction anglophone pour le *Journal* et ce, après avoir reçu des noms de candidats de divers départements et la recommandation d'un comité composé de Robert Boardman (président), André Blais, John McMenemy et David Smith. La nouvelle équipe est formée de Christopher Manfredi, Antonia Maioni et T.V. Paul de l'Université McGill, qui occupent respectivement les postes de co-rédacteur, de rédacteur des recensions et d'adjoint à la rédaction de langue anglaise. Nous leur souhaitons la plus cordiale bienvenue et beaucoup de succès. Nous remercions l'équipe sortante, Richard Vernon, Kathy Brock et Sid Noël, pour leur excellent travail, Guy Laforest et François Rocher pour leur fidèle appui, et John McMenemy, notre rédacteur administratif, dont la contribution de longue date est si essentielle à la bonne gestion du *Journal*. Nous tenons aussi à souligner l'apport de David Siegel, nouveau rédacteur du Bulletin (d'autant plus qu'il vient d'assumer un nouveau poste, celui de vice-président associé à l'enseignement à Brock University) et de Claire Turenne Sjolander, rédactrice adjointe. Nous remercions également Michael Howlett qui a créé, sur le World Wide Web, la page d'accueil de l'ACSP dont il assure la mise à jour.

Le réunion annuelle des directeurs de département a eu lieu à Dalhousie cette année; quarante d'entre eux ou leurs représentants y ont assisté. Je remercie David Cameron, chef de département à Dalhousie, d'avoir fait tout en son pouvoir pour assurer le succès de cette rencontre. Nous sommes également reconnaissants envers Les Pal et Ross Finnie qui ont préparé la deuxième édition de «Les possibilités de carrière des politologues», un précieux guide d'information à l'intention des étudiants et étudiantes en science politique.

John Trent, notre collègue et président de la Société québécoise de science politique, et Robert Young, le

représentant de l'ACSP (assistés de Ken McRoberts et de Miriam Smith) ont organisé ensemble une conférence publique - «L'après-référendum : Nouveaux sentiers vers l'avenir - Québec-Canada - nouveaux défis et opportunités» - qui s'est tenue à Ottawa du 26 au 28 janvier 1996. Nous les félicitons du succès de cette initiative et remercions vivement les divers organismes qui ont commandité l'événement.

J'ai le plaisir d'annoncer que le ministère des Affaires étrangères et du Commerce international a modifié les critères d'admissibilité pour leurs concours annuel en vue de recruter du nouveau personnel; ainsi les diplômés en science politique peuvent de nouveau participer à ce concours.

William Mathie et son comité du programme se sont employés non seulement à être à la hauteur des normes établies par leurs prédécesseurs, mais aussi à mettre sur pied une nouvelle formule pour le congrès annuel de cette année et ce, à la suite des suggestions des membres. Je remercie William et les membres de son comité pour tous leurs efforts.

Sur la recommandation de notre comité de recrutement, qui est formé de Jim Guy (président), Ken Carty et Patrick Smith, le bureau de direction a entériné une nouvelle catégorie de membre, le membre affilié, pour les professeurs non universitaires de la British Columbia Political Science Association. Cette décision s'inscrit dans le cadre de l'expansion de notre discipline dans les collèges communautaires de cette province. Je félicite ceux et celles qui ont pensé à cette initiative.

Comme les membres le savent déjà, les compressions du gouvernement fédéral ont entraîné la fusion de l'ancienne Fédération canadienne des études humaines et de la Fédération canadienne des sciences sociales. Agar Adamson est notre représentant au sein du conseil de la FCSS et a généreusement accepté d'être notre premier représentant lors de l'assemblée générale de la FCSHC.

C'est à regret que le bureau de direction a accepté la démission de Sharon Sutherland, présidente élue, plus tôt dans l'année. Jane Jenson, qui a été élue par acclamation présidente élue pour 1996 - 1997 à la suite d'un appel de candidatures et de la remise du rapport du comité des candidatures, a accepté de la remplacer. Conformément aux dispositions de notre constitution, le bureau de direction l'a nommée comme remplaçante de Sharon Sutherland. Je remercie Jane d'avoir ainsi accepté ce changement de plan et donc, bien sûr, d'assumer la présidence un an plus tôt que prévu. En vertu de notre constitution, le nouveau bureau de direction devra nommer un(e) président(e) élu(e) pour 1996 - 1997 pour remplacer Jane.

Je termine en remerciant vivement toutes les personnes qui ont fait partie du bureau de direction et du comité exécutif au cours de la dernière année. C'est un honneur pour moi que d'être votre président pour 1995 - 1996. Mes meilleurs voeux de succès à la nouvelle présidente, Jane Jenson.

* * * * *

The activities of the Association are hugely dependent upon the professional capacities of our Executive Secretary and this year we are indebted to both Michelle Hopkins and John Armstrong. Michelle spent part of the year on maternity leave and is now the proud mother of an infant son. John, who is the Administrative Assistant to the

Parliamentary Internship Programme, acted as Executive Secretary in her absence. I thank them both for a job well done, and, of course, extend our congratulations to Michelle. Our Secretary-Treasurer, Gary O'Brien, has continued to keep us in the black and we are grateful for his financial stewardship and wise counsel. Given the cutbacks in federal government funding for disciplinary associations and their administrative and programme activities, this stewardship has become especially critical.

Our Parliamentary Internship Programme and our Ontario Legislature Internship Programme have had successful years under the direction of Clinton Archibald and Robert Williams respectively. We owe each of them our gratitude for maintaining the high standards of these Association initiatives.

This year a new English-language editorial team for the *Journal* was appointed by the Board, following applications from departments and the recommendation of a committee consisting of Robert Boardman (Chair), André Blais, John McMenemy and David Smith. The new team is Christopher Manfredi, Antonia Maioni and T.V. Paul from McGill as English-language Co-Editor, Book Review Editor and Assistant Editor respectively. We welcome them to their new positions and wish them well. We express our appreciation to the outgoing team of Richard Vernon, Kathy Brock and Sid Noel for the excellence of their work, to Guy Laforest and François Rocher for their continuing contribution, and to John McMenemy, our Administrative Editor, whose long-standing contribution is so essential to the management of this enterprise. On a related front, we wish to acknowledge the contributions to our community made by David Siegel as the new Editor of the *Bulletin* (especially as he also assumed for the first time a new university position as Associate Vice-President, Academic at Brock) and by Claire Turenne Sjolander, the Associate Editor. We are also grateful to Michael Howlett for all his efforts in establishing and maintaining the CPSA Homepage on the World Wide Web.

The annual Chairs meeting was held at Dalhousie this year and 40 Chairs or their representatives attended. I thank David Cameron, the Dalhousie Chair, for his efforts in making this a successful meeting. We also are grateful to Les Pal and Ross Finnie who prepared a second edition of "Careers for Political Scientists", an information and advisory booklet for our political science students.

John Trent, our colleague and President of the Société québécoise de science politique, and Robert Young, representing the CPSA (and assisted by Ken McRoberts and Miriam Smith), jointly organized a public conference - "What is the Path Ahead? After the Referendum: Québec-Canada - New Challenges and Opportunities" in Ottawa on January 26 - 28. We congratulate them on this successful endeavour and express our gratitude to the several organizations which helped to sponsor this event.

I am happy to report that the Department of Foreign Affairs and International Trade altered the eligibility criteria for their annual competition for new recruits and these restore access of political science graduates to this competition.

William Mathie and his Programme Committee have worked hard not only to meet the standards set by their predecessors but also to introduce a new format for this year's annual conference in direct response to evaluations

and suggestions from the membership. I thank William and the members of his committee for their efforts on our behalf.

On the recommendation of our Membership Committee, consisting of Jim Guy (Chair), Ken Carty and Patrick Smith, the Board had adopted an affiliated membership for non-university faculty members of the British Columbia Political Science Association. This responds to the expansion of our discipline in the community college system in that province and I congratulate those who have taken the initiative in this regard.

As members will already know, the exigencies of federal government cutbacks have resulted in the merger of the former Canadian Federation of Humanities and the Social Science Federation of Canada. Agar Adamson was our representative on the SSFC Board and has generously agreed to be our first representative on the General Assembly of HSSFC.

It was with regret that the Board received the resignation of Sharon Sutherland as President-Elect earlier this year. Jane Jenson, elected by acclamation as President-Elect for 1996-97 following the call for nominations and the subsequent report of the Nominating Committee, has agreed to replace her in this capacity. The Board, under the provisions of our constitution, has appointed her as Sharon's replacement. I thank Jane for her willingness to accept this change in plans and thus, of course, to assume the presidency a year ahead of schedule. Under our constitution, this will require the new Board to appoint a President-Elect for 1996-97 to replace Jane in this capacity.

I conclude by expressing my appreciation to all those who have served on the Board and its executive committee over this past year. It has been my honour to act as your president for 1995-96. I offer my best wishes to our new President, Jane Jenson.

L'ENSEIGNEMENT DE LA SCIENCE POLITIQUE/TEACHING EXCHANGE

This is the first contribution in what will become a recurring feature called "Teaching Exchange." This will provide people with an opportunity to exchange information about all aspects of teaching including innovative courses, the use of technology in delivering courses, and dealing with difficult problems in the classroom. We welcome any contributions that make us think about improving teaching methods. These contributions could take several forms. There will be standard articles, although they should be of reasonable length and quite practical. We would also welcome very short hints that people have learned. You might also want to submit a short book review or comments about a book or article concerning teaching. And, finally this should also serve as an information exchange. If you have a question about how other instructors are dealing with a particular problem, let us know and we will put the question in this space and seek answers from others. This first contribution describes the use of short writing assignments rather than the usual essay.

